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e se poate observa in teatrul nostru, in cei peste cinci ani de când societatea românească şi-a modificat serialul istoric? Care ar fi, la o privire panoramică 
(prin definiţie, generală şi superficială), diferenţele dintre ceea ce este şi ceea 
ce a fost inainte de 1989?Ce s-a dezvoltat şi cum? Ce a rămas la fel sau a 
involuat şi de ce? 

1. Crefteri, dezvoltări, evoluţii 

1. A crescut cantitatea şi calitatea informaţiei privind teatrul românesc in lume şi, 
implicit, a crescut respectul faţă de creaţia noastră teatrală. Turneele, participarea la 
festivaluri internaţionale şi activitatea unor regizori români in străinătate au arătat lumii atât 
valoarea impresionantă a talentelor, cât şi sincronizarea dintotdeauna cu liniile cele mai 
avansate ale teatrului mondial. Dacă Andrei Şerban, Vlad Mugur sau Alexander Hausvater 
au venit din .lumea bună" gata .sincronizaţi", Cătălina Buzoianu şi Silviu Purcărete şi-au 
definitivat exerc�iul de sincronizare aici, in spaţiul românesc. Şi toţi aceştia, ca şi alţi 
câţiva, au realizat convergenta in atmosfera spirituală creată de Liviu Ciulei şi Lucian 
Pintilie, astfel că se poate vorbi de o unitate esenţială a teatrului românesc, aceea care 
i-a asigurat şi altitudinea. Deşi intotdeauna a fost foarte bun şi foarte european, ba chiar 
in avangarda mondială, teatrul românesc este abia acum cotat la valoarea sa. 

Creşterea pare să se inscrie in ritmuri şi intre limite normale. În realitate, însă, ea 
desenează o linie extra-ordinară. Ceea ce s-a ştiut, s-a spus şi s-a scris despre teatrul 
românesc inainte de 1989 avea aerul să consemneze şi să consacre nişte splendide 
.accidente". Acum, însă, performanţele internaţionale ale lui Pu_rcărete, Şerban, Buzoianu, 
Mugur, Tocilescu, Scarlat, Darie, Măniuţiu, Frunză, Tompa reprezintă un sistem, un 
destin, o temeinicie. Fireşte, teatrul românesc nu se află intotdeauna la înălţimea valorii 
dobândite, succesele din străinătate neputând ascunde somnolenţa, mediocritatea şi 
denivelările, reale. Ca intotdeauna, când e mai multă lumină, se văd şi gropile. 

2. A crescut cantitatea şi calitatea informaţiei privind teatrul mondial. Suntem, in 
sfârşit, la curent cu ceea ce se petrece in lume, ba chiar, din când in când, putem vedea, 
la noi  acasă, spectacole semnificative de aiurea. Şi pe această cale se obţine 
sincronismul. Vedem mai mult, ştim mai 1]1Uit Ştim mai mult, muncim mai bine. Şi ceea ce 
e bun, şi ceea ce e prost te stimulează. Imi amintesc că m-am hotărît împreună cu Marin 
Sorescu să scriem teatru din cauză că am văzut nişte piese proaste . •  Noi putem scrie mai 
bine", am spus. Dar hotărîrea a devenit mai straşnică după ce am văzut şi câteva piese 
bune . • Noi putem scrie şi mai bine", sun!! sloganul modificat 

3. A crescut numărul de teatre. In mod ciudat şi paradoxal, in timp ce in ţările 
Europei de Est au dispărut teatre, in România n-a dispărut nici unul, ba, dimpotrivă, au apărut teatre noi. De stat, particulare sau mixte. Când se naşte o nouă instituţie culturală 
nu poate fi decât bine pentru_ cultură. Totul e ca noul-născut să fie normal, sănătos şi să 
aibă cond�ii de dezvoltare. Intre condiţiile de dezvoltare se numără şi cele materiale. 
Mamele care nu vor să-şi crească pruncii in mizerie ii avortează, ii abandonează sau ii 
vând, iar taţii, aflăm din ziare, ii prostituează. 

Teatrele infiinţate in ultimii cinci ani sunt fie amatoriceşti şi nu reuşesc să iasă din 
această condiţie, fie pornite cu programe ambiţioase, dar cedând mereu teren şi 
amintindu-ne de tendinţa deşertului saharian de a se uni cu Mediterana, fie biete 
eferneride care mor după o stagiune sau după un spectacol. Singurul teatru dintre cele noi 
care învie cu fiecare spectacol, spre marea şi fericita noastră mirare, este Levantul Valeriei 
Seciu. 

Nici teatrele vechi nu respiră toate acelaşi ritm. De multă vreme nu s-au mai produs 
premiere notabile in teatrele din Piteşti, Turda, Petroşani, Bârlad, după cum unele teatre, 
altădată efervescente, s-au retras intr-o discreţie apatică (Teatrul Mic, teatrele din Oradea, 
Sibiu, Brăila, Reşiţa, Baia Mare etc.). 

Da, a crescut numărul de teatre, dar a crescut in aceeaşi măsură şi numărul de 
spectacole bune, sau, mă rog, calitatea medie a spectacolelor? La această intrebare, mă 
tern că nu deţin un răspuns liniştitor ... 

�-----------..:.... 4. S-au înmulţit publicaţiile de teatru. De unde până În 1990 nu 
exista decât revista • Teatrul", care concentra cam tot ce se scria În 
România pentru şi despre teatru, acum avem şi un săptămâna l, 
.Rampa", legat încă ombilical de ziarul .Azi", şi, de scurtă vreme, un ,_,... bimestrial editat de UNITER şi numit -cred, impropriu -"Semnal teatral" � 
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(semnalele, ca să fie percepute ca atare, trebuie să aibă, după părerea mea, o frecvenţă 
mai mare, căci mi s-ar părea nesemnificativ, bunăoară, un semnal bianual sau cincinal. .. ). 
Noile reviste - utile şi, în general, serioase- caută să acopere o suprafaţă cât mai mare din 
problematica teatrală. Şi, uneori, reuşesc. 

5. A crescut preţul biletelor la teatru, dar nu într-o măsură alarmantă şi prohibitivă. Se 
mai poate merge la teatru plătind cât pentru o halbă de bere, aşadar încă e bine. Rău e 
pentru dramaturgii autohtoni care, când sunt jucaţi, primesc tot 12 la sută din încasări, 
exact cât primeau în ultima perioadă a epocii de aur'. Norocul lor e că teatrele nu prea îi 
joacă. 

6. A crescut în mod vizibil procentul de spectatori tineri în săli le de spectacole 
(75-80%), ceea ce mă face să cred că teatrul şi-a asigurat publicul pentru azi şi pentru 
viitor. Atenţie, însă, ce oferim acestui public tânăr, care, pe cât de repede a fost câştigat 
pentru teatru, tot atât de repede poate fi pierdut, dacă nu-i dăm satisfacţie! 

Oricum, chiar dacă în sălile de teatru se văd din ce în ce mai puţine costume, cravate 
şi rochii de seară şi d in  ce în ce mai mulţi "blugi" ,  chiar dacă nonşalanţa a înlocuit 
solemnitatea, nu pot decât să mă bucur că teatrul concurează fără complexe discoteci le şi 
barurile. 

7. S-au înmulţit (chiar foarte mult) cronicarii de teatru. Cu puţine excepţii, proaspeţii 
cronicari ar trebui să mai vadă ceva spectacole, să mai studieze ceva cărţi şi să mai înveţe 
ceva gramatică. După mai bine de cinci ani, e timpul să apară niscaiva frâne în calea 
d ih3tantismului, criticii de teatru să mai treacă prin furci caudine, sau, dacă deranjează 
expresia cultă, prin ciur şi prin dârmon. Este prea evident că unii cronicari improvizaţi scriu 
mai mult decât au citit în viaţa lor, confundă teatrul cu circul şi îl concurează neloial pe 
Rică Venturiano. 

8. S-au înmulţit şcolile teatrale de stat sau particulare. Unele produc actori, altele 
produc bâlbâiţi, peltici şi împiedicaţi. 

9. Avem mai mulţi actori tineri. Perfect! Este mare nevoie de actori tineri (cu excepţia 
celor de la punctul 8). Trebuie ajutaţi să nu îmbătrânească înainte de vreme. 

1 O. Avem mai mulţi regizori tineri. Poate că de acest lucru va profita ş i dramaturg ia 
românească. 

11. Avem din ce în ce mai multe spaţii neconvenţionale în care se face teatru. Un 
exemplu de urmat este, încă o dată, Teatrul Levant, care, după o trecere triumfală cu 
Socrate . . . , al lu i  Ţanev prin Palatul regal, a descoperit un spaţiu formidabil  pentru 
Pel icanul la Sala Dal les. Există însă un perico l ,  şi anume, în goana după spaţii 
neconvenţionale, să ajungem să le dispreţuim pe cele convenţionale şi să găsim din ce in 
ce mai puţine motivaţii pentru a face spectacole pe scenele obişnuite. 

Despre descreşteri. in numărul viitor. • 


